
lucru sănătos. El credea că normale 
sunt relaţi i le civilizate - ne mai întâl
nim, mai vorbim -, dar nu mult mai 
mult de atât. 
- Şi unde-i l imita, între mai şi nu mai 
mult? 
- Nu-i nici o regulă. Valentin Si lvestru 
era în relatii informale cu creatorii. .. 
stătea la taclale cu ei, mergea la  
repetiţii, comenta şi în  particular, nu  
doar în  scris, dar  pe  pagina tipărită 
spunea tot ceea ce avea de spus. 
- Cred că, într-un anume fel, îi şi 
pregătea pentru cronica pe care 
urma să o scrie. Eu am asistat la o ast
fel de întâlnire, când Dan Micu 1-a 
invitat la o repetiţie a Nopţii fur
tunoase. La sfârşit, ne-am adunat în 
biroul directorului şi criticul a spus cu 
francheţe tot ce credea rău despre 
spectacol. Poate îşi imagina că ar mai 
putea fi schimbat ceva. 
- Nu cred că poate fi invocat prece
dentul Valentin Si lvestru. Era în mod 
egal prieten şi ne-prieten cu toată 
lumea. Noi vorbeam despre cazurile 
speciale în care "unii" sunt prieteni cu 
alţi "uni i", iar ceilalţi le sunt indife
renţi sau ne-prieteni... 

- Nu poţi fi nici prieten, nici ne-prie
ten cu oameni pe care nu-i cunoşti, 
care lucrează în localităţi pe care nici 
nu ştiu unde să le caut pe hartă. 
Problema nu este a prieteniei, ci a 
cunoaşterii şi a unor relaţii care se 
nasc, · întemeiate pe această cu
noaştere, pe respect şi pe ce mai vreţi 
dumneavoastră. N imic mai mult. 
- Problema nu e a prieteniei, ci a 
autorităţii. Şi autoritatea derivă din 
puterea argumentelor. 
- Dacă e să ne referim la Si lvestru, el 
a fost înjurat de tot atâţia câţi I-au 
respectat. 
- Îl înjurau, dar nu-i contestau autori
tatea. Personal, nu-l evoc cu excesivă 
simpatie, dar simt absenţa acestui tip 
de autoritate. Până şi cei care-I con
testau au rămas fără obiectul muncii .  
- Făcea parte dintr-o epocă ante
rioară, i repetabilă. 
- Revin la felul  cum am pus eu pro
blema: e vorba despre generaţia 
mea. Oamenii cu care am crescut, cu 
care evoluez împreună. Unii sunt în 
teatre mai puţin privilegiate, nu sunt 
în atenţia critici i ,  fie că abia s-au 
înfiinţat (Focşani, Slatina), fie că sunt 

prea departe de Bucureşti. Eu am 
lucrat într-un asemenea teatru şi 
vreau să le fiu de folos oamenilor de 
acolo. 
- Asta se cheamă protecţie socială. 
- Si de ce nu? 
- Pentru că se înstăpâneşte un climat 
de critică "mi l itantă". Uni i  critici îi 
susţin pe cei necăjiţi . Alţii se strâng în 
jurul  unor a rtişti importanţi, sau 
părelnic importanţi, sau de-a dreptul 
neimportanţi, dar palavragi i, şi se 
lansează puzderie de produse "ge
niale" şi "spectacole-eveniment". Dacă 
există o opinie divergentă, urmează 
mari supărări, iar "fetele în negru", 
cum le spun eu (există şi băieţi în 
negru), încep să se plângă pe toate 
drumurile de l ipsa de profesionalism 
a criticii de teatru şi a cronicarilor. 
- Mie mi-e greu, acasă la mine, să 
adaug la analiză cuvântul geniu. Tn 
cor, responsabil itatea se diminuează. 

Corul redacţiei intonează numele 
tuturor creatorilor În viată, declarân
du-J genii. Asistenţa de la "Ziarul 
Financiar", "PRO TV Magazin'� "Acasă" 

şi "Câinele meu" e siderată. 

O la n da 

O situaţie specială 
În Europa 
Sunteţi mulţumit de felul în  care a 
decurs actuala ediţie? 
Pot spune că este o ediţie foarte 
bună. Jumătate d in producţii au 
venit din Flandra şi jumătate d in  
Olanda, ceea ce  este foarte bine. E o 
ofertă bogată atât în piese clasice, cât 
şi în texte moderne şi este pentru 
prima dată când au existat mai multe 
producţii ale teatrelor mari decât ale 
micilor companii .  Direcţiile mişcării 
noastre teatrale actuale sunt date de 
aceste teatre mari. 

Reuşeşte festivalul să "sintetizeze" 
întregul peisaj teatral?  
Scopul este de a a răta ce le mai  
i nteresante creatii a le anu lu i  d in  
punct de vedere 

'
scenic, nu pe cele 

care au obţinut mai mult succes sau 

Seminarul Tinerilor Critici, organizat de Asociaţia Internaţională 
a Criticilor de Teatru, a avut loc în această toamnă la Amster
dam, în cadrul tradiţionalului Theater Festival - întâlnire a tru
pelor de limbă flamandă şi olandeză - aflat acum, în anul 2000, 
la cea de-a 1 4-a ediţie. Ca participant, la recomandarea Secţiei 
române a A. I .C.T., am avut fericita ocazie de a întâlni creatori 
extrem de diferiţi şi de a cunoaşte ceva din teatrul acestor 
tărâmuri. Pentru a afla mai multe despre trecutul şi prezentul 
scenei olandeze şi al manifestări i  pomenite, l-am provocat pe 
Arthur Sonnen, directorul festivalului, intelectual de rasă şi 
manager cultural autentic, la o scurtă discuţie pe aceste teme. 
Între două convorbiri telefonice şi cu puţin timp înainte de 
începerea unei reprezentaţi i  la care, ca de obicei, a fost gazdă 
primitoare, a acce.ptat. 
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�ooRa lumii 
pe cele bazate pe texte incitante. 
Cred că opţiunea celor nouă membri 
ai  juriului, care au discutat mult până 
ce au ales unsprezece din circa şase 
sute de spectacole în l imba olandeză, 
a fost cea mai justă. Este foarte greu 
de spus dacă a fost o stagiune împli
nită; poţi avea un an nereuşit, cu 
câteva sute de spectacole slabe şi 
numai câteva excepţionale. Ceea ce 
prezintă festivalul  nu poate fi nicio
dată imaginea întregi i  stagiuni. Sun
tem fericiţi că am avut, din atâtea 
spectacole, unsprezece care să me
rite să participe. 

Care este impactul asupra publicu
lui? 
Publicul de teatru nu  este foarte 
numeros în Olanda. Mult mai multi 
oameni merg la concerte sau la 
baiete. 

Consideraţi asta o problemă? 
Nu chiar. Numai că, în pofida dorinţei 
de a vedea spectacole, publicul se 
epuizează foarte repede. Dar aceasta 
este şi un prilej pentru îmbogăţirea 
permanentă a ofertei teatrale, care 
creează astfel ş i  mental itatea de 
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receptor. Pe de altă parte, subvenţiile 
sunt totuşi condiţionate de prezenţa 
oamenilor în săli. Există însă întot
deauna o cale de a-i convinge pe cei 
care coordonează fondurile. 
Teatru l nostru are o situaţie specială 
în Europa, neputând fi comparat cu 
cel francez, german sau britanic. În 
primul rând, este bazat mai mult pe 
miscare, pe pantomimă decât pe 
text. În ultimii 20 de ani s-a încercat 
permanent atragerea marilor scriitori 
spre d ramaturgie. Acum specta
colele noastre sunt invitate mult mai 
des decât înainte la mari festivaluri 
din străinătate. Am obţinut chiar un 
premiu european, pentru "Noi rea
lităţi teatrale" ... A fost o recunoaştere 
a evoluţiei frumoase pe care teatrul a 
avut-o în Olanda. Iar după 1 4  ani de 
existenţă a acestui festival, datorită şi 
jurnal işti lor şi critici lor care vin la 
fiecare ediţie şi scriu despre el, 

teatrul nostru a ajuns să fie cunoscut 
la Londra, Edinburgh, Berl in, Mun
chen ... 

Care este raportul dintre regizor �i 
actor în teatrul din ţara dumnea
voastră? 
Actorul, la noi, este considerat un 
artist autonom şi nu un instrument a l  
autorului sau a l  regizorului .  Fără el, 
Shakespeare ar  rămâne într-o carte, 
într-o bibliotecă. Cred că în ţara noas
tră actorul are un statut privilegiat în 
raport cu alte ţări, unde este folosit 
de regizor şi devine "sclav" al drama

. turgilor. Nu pot spune dacă este bine 
sau dimpotrivă. Deşi poate părea ciu
dat, viziunea noastră este un nou 
mod de a concepe şi de a face teatru. 
Una dintre explicaţii stă în faptul că, 
până în 1 970, teatrul nostru copia 
ceea ce se întâmpla la Paris şi Londra. 
Dacă putea prelua ceea ce era de 
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u s şi, mai ales, rentabil în altă 
rt , nu resimţea nevoia să inven-

7 ceva nou. Este o percepţie a 
lu rurilor care a făcut ca pictura noa s
tr s fie atât de celebră: a devenit 

pentru că se poate vinde, şi nu în 
prtmu l  rând pentru că este a rtă 
n It . Toţi cei pictaţi de Rembrandt 
u pl tit pentru a fi redaţi pe cât de 

frumos au dorit. Nu ne-am schimbat 
pr mult de atunci ... 

.. v nind, trebuie să vă spun că, până 
n 1 970, numai 2% dintre piesele· 
U« te erau scrise de autori olandezi. 

up aceea, s-a inventat un nou 
• ttru, cu o dramaturgie proprie. Au 

p rut grupuri independente, cele 
n . 1 importante producţii fi ind 

bazate pe improvizaţie, pe texte pro
prii. Dramaturg i i - care nu erau jucaţi 
- au devenit regizori ai  propri i lor 
piese, pentru că numai astfel puteau 
ajunge pe scenă. Până în 1 985 a fost 
o perioadă de haos, de derută, în care 
sălile erau mai mult goale. Apoi au 
apărut şcolile importante şi de atunci 
este un progres firesc, constant. 
Avem un festival pentru dramaturgia 
contemporană, cu spectacole-lec
tură ale noilor texte. Mai mult decât 
atât, în fiecare duminică după-amia
za, un nou text este citit în faţa publi
culu i  de către actori ai diferitelor 
companii .  Este un program susţinut 
de guvern, deşi el se adresează unui  
public restrâns. 

De ce anume credeţi că este nevoie 
pentru a reuşi într-un proiect cum e 
festivalul pe care îl conduceţi? 
E nevoie în primul rând să fii suficient 
de nebun ca să începi să-I organizezi. 
Apoi, e nevoie de sprij inul statului şi 
a l  oraşului, care să investească, să 
înţeleagă cât de important este pen
tru o tară să aibă un teatru de valoare. 
Primii trei ani  ai festivalului  au fost 
foarte grei şi aproape că ne-au dus la 
fal iment. Abia după aceea au apărut 
subvenţiile ... Apoi e nevoie să-I impui 
în conştiinţa iubitorilor de teatru, aşa 
încât să devină o necesitate culturală. 
Şi e nevoie de timp şi de răbdare ... 

Octavian Saiu 

S lovac ia 

e Învată tinerii critici 
ll 

D in initiativa AIG, marile festi
valuri teatrale din lume găz
duiesc seminarii pentru tinerii 

r1t1ci de teatru. La ele pot participa 
o, meni de meserie sau studenti, 
p nă în 35 de ani, de pe toate meri
dianele. Şi în România a avut loc un 
,l\ menea seminar, în urmă cu câţiva 

n i, in cadrul Festivalu lu i  lnterna
onal de Teatru Tânăr Profesionist 
· · la Sibiu. lntrunirea din acest an, la 

c tre am participat împreună cu o 
colegă, s-a desfăşurat în Slovacia, la 
N1tra. Nitra este un orăşel la poalele 
Munţilor Tatra (cu a l  căror nume e 

împânzită toată local itatea). Festiva
lu l-umbrelă, Divadelna Nitra, a ajuns 
la cea de-a noua ediţie. 
lan Herbert, responsabil, din partea 
AICT, cu stagii le de formare a tine
rilor critici, a spus la prima întreve
dere: "Scopul întâlniri i  noastre este 
acela de a ne găsi propria valoare şi a 
o descoperi pe a celorlaţi. După mine, 
critica de teatru nu se poate preda. 
Dar se poate învăta". 
lntâlnirile fiecărei

' 
dimineţi s-au con

centrat asupra spectacolelor din sea
ra precedentă. Discuţiile se purtau în 
engleză; dialogul l iber într-o l imbă 
străină prezintă avantajul  de a-ţi per
mite să te verifici şi să cauţi cu cea 
mai mare exigenţă cuvântul ce exprimă 
adevărul. 
Primul spectacol prezentat în festival 
a fost Macbett de Eugen Ionescu 
(regia: Sebastian Horvat, Teatrul din 
Maribor, Slovenia). Jan Kott vorbea 
despre un "Mare Mecanism" existent 
în piesa lui Shakespeare; după cum 
se ştie, Ionescu a coborît desfăşu
rarea actiunii exclusiv în sfera uma
nului.  Orice idee de destin e distrusă. 
Eventual, fiecare om este destinu l  
celui lalt. Oricât de dornic ar fi cineva 
să meargă l iber de orice idei precon-

. cepute la un spectacol, să-I vezi pe 
reg izor creând împotriva textului  
a les de el însuşi ... . nedumereşte (pe 
puţin!). ln cazul de faţă, . secvenţa 
ghi lotinei sugerează ideea contrară � 
existenta destinului sau, în orice. caz, a 
unei oarecare ordini supraomeneşti. 
Deşi Macbett este o piesă iones-

ciană atipică, s-ar fi simţit totuşi ne
voia de ceva ... absurd! Or, absurdul e 
prezent doar prin conturul scaunelor 
din scena finală, care însă duc cu 
gândul mai degrabă la cubism. N ici 
alte "semne" nu trimit la absurd, ci la 
postmodernism ori la nevoia de lăr
gire a spaţiului scenic. Foarte bun a 
fost cadrilul, ca dans la care participă 
vii si morti; aici s-ar fi simtit însă ne
voia unui

,
plus de teroare.

' 

Aria Spinta este un spectacol de tea
tru-dans (sau, mai bine zis, de dans
teatru) susţinut de Compania multi
naţională Deja Donne Productions 
(fondată în 1 996 de ital ianul Simone 
Sandroni  şi s lovaca Lenka F lory). 
Cinci tineri dansează până ce totul se 
distruge în jurul lor şi a i  impresia că, 
dacă nu s-ar fi oprit, şi ei s-ar fi distrus 
reciproc. O excelentă îmbinare intre 
dans şi cuvânt, sub semnul umorului :  
Simone Sandroni (coregraful) vinde 
publicului l imonadă, tricouri, sand
vişuri, împarte programe de sală ... , cu 
evidente trimiteri la secvenţe d in 
pelicule cunoscute (cheta cu tichia 
cu zurgălăi aminteşte de Avarul cu 
Louis de Funes). Energia este atât de 
bine drămuită/canalizată, încât, la un 
moment dat, ai  impresia că exclusiv 
ea a făcut să cadă totul: cortine, ştăngi, 
reflectoare ... I nteresant la această 
reprezentaţie este că fiecare a pri
ceput/perceput a ltceva; · colegii .d in  
lran, de pildă, au văzut în Aria Spinta 
un poem de Omar Khayam, care 
spune că, atunci' când cortinele cad, 
totul devine vizibil. 
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